DOI: 10.18572/1812-3805-2019-6-16-22

## Сыск и суд по политическому делу царевича Алексея: процедурно-правовые аспекты

Назаренко Наталья Ивановна, доцент кафедры гражданско-правовых дисциплин Московской академии Следственного комитета Российской Федерации, кандидат юридических наук n-nazarenko@yandex.ru

В настоящей статье рассматриваются некоторые аспекты политического дела царевича Алексея Петровича с точки зрения их процедурного оформления и соответствия действующему законодательству периода правления Петра I. Автор отмечает специфику суда и розыска данного дела, указывая, что содержание элементов состава преступления определялись политическими взглядами Петра. Решения суда основывались на специальных указаниях царя, что не нашло документального отражения при исполнении наказания и обеспечило сохранение тайны смерти царевича.

**Ключевые слова:** царевич Алексей Петрович, политическое дело, розыск, суд, процессуальное, уголовное законодательство первой четверти XVIII века.

## Investigation and Trial in the Political Case of Czarevich Aleksei: Procedural and Legal Aspects

Nazarenko Natalya I. Associate Professor of the Department of State and Legal Disciplines of the Moscow Academy of the Investigative Committee of the Russian Federation Candidate of Legal Sciences

This article discusses some aspects of the political case of Alexei Petrovich in terms of their procedural design and compliance with the current legislation of the period of the reign of Peter I. the Author notes the specifics of the court and the search for the case, indicating that the content of the elements of the crime were determined by the political views of Peter. The court's decisions were based on the special instructions of the king, which was not documented in the execution of the punishment and ensured the preservation of the secret of the death of the Prince.

**Keywords:** Tsarevich Alexey Petrovich, political case, search, court, procedural, criminal legislation of the first quarter of the XVIII century.